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 المستخلص

تحتوي هذه الدراسة على معلومات حول التغيرات في درجات الحرارة وهطول الأمطار على شبه 

داخل مجموعة بيانات النماذج المتعددة للمشروع  ودرجة عدم اليقينالجزيرة العربية في المناخ المستقبلي 

حوث ببيانات وحدة البمقارنة  CMIP5 يتم التحقق من صحة نماذج(. CMIP5) 5قم رالمتقارن 

معايير التحقق من بناءا على . درجات الحرارة وهطول الأمطار في المناخ الحاليل (CRU) المناخية

تسُتخدم . نماذجأفضل ال( 2نماذج متعددة، و ( 1: فئتين إلى 22الـ ( CMIP5)تم تقسيم نماذج الصحة، 

بشكل جيد على منطقة الدراسة لتفسير الدورة الدموية الكبيرة وتغيراتها في  تعطي نتائجالنماذج التي 

الأفضل تبريد النماذج المتعددة والنماذج تعطي مجموعات في حالة درجة الحرارة ، . الفترة المستقبلية

شبه الجزيرة لا شيء على جنوب أو  تسخينعلى المناطق الشمالية والوسطى ، و مقارنة بالمرصود

درجات الحرارة على شبه الجزيرة العربية بأكملها في في ارتفاع  RCP8.5 يعرض سيناريو. ةعربيال

السنوي نمط اليظُهر   .RCP4.5 ـمقارنةً ب( 2222-2202)والبعيد ( 2252-2221)المستقبل القريب 

ة شبه الجزيرجنوب فصل الشتاء والربيع زيادة في الاحترار فوق خلال  تغيرات في درجات الحرارةلل

تمامًا في  تكون الأنماط على النقيض بينما(. NAP) مقارنة بشمال شبه الجزيرة العربية( SAP) العربية

لشبه الجزيرة  المناطق الشماليةزيادة كبيرة في الاحترار على  فنجدحالة مواسم الصيف والخريف، 

زيادة في درجة الحرارة أفضل النماذج تتوقع أقصى . SAP المناطق الجنوبيةمقارنة بـ( NAP) العربية

أبرزت . درجات مئوية 6إلى  4الذي يتراوح بين  (RCP8.5) خلال موسم الصيف في المستقبل البعيد

سكون على المناطق الجنوبية التوقعات السنوية والموسمية لهطول الأمطار أن فائض هطول الأمطار 



المناطق على الهطول في ية ونقص المنطقة الجنوبية الغربخاصة على  ،(SAP)لشبه الجزيرة العربية 

تغييراً إيجابياً  الضغطية اتظهر الارتفاعتوبالمثل، . الشمالية والشمالية الغربية من شبه الجزيرة العربية

الاحترار والجفاف على شبه الجزيرة  ازديادفي جميع الفصول مما يشير إلى  522و 222مستوى الـ  عند

في التحكم في  الذبذبات العالميةهناك حاجة إلى مزيد من الدراسة لفهم دور . ةيقبلستلفترة المخلال ا

 .تغيرات المناخ المستقبلي على شبه الجزيرة العربية
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ABSTRACT (English) 

This study carries information about the temperature, precipitation and geopotential height 

future changes over Arabian Peninsula and the uncertainties within the Coupled Model Inter-

comparison Project Phase 5 (CMIP5) multi-model data set. The CMIP5 models validate with 

respect to the observed Climatic Research Unit (CRU) data set for the temperature and 

precipitation.  On the basis of validation criteria, the 22 CMIP5 models are grouped into two 

categories: i) Multi-models, and ii) Best-models. The models which are commonly performed 

well over the regions are used to interpret the geopotential height future changes. In case of 

temperature both the multi-models and best-models ensembles underestimate temperature 

over northern and central regions and overestimate or remain unchanged at southern 

Peninsula. The RCP8.5 scenario exhibits extensive warming over the whole Arabian 

Peninsula in near and far future as compared to the RCP4.5. The annual, winter and spring 

temperature change pattern shows more increment in warming over the southern Arabian 

Peninsula (SAP) as compared to northern Arabian Peninsula (NAP). However the conditions 

are quite opposite in case of summer and autumn seasons northern regions attained high 

increase in temperature than SAP. Best-models projected maximum increase in temperature 

within the summer season of far future (RCP8.5) that ranges from 4 to 6°C. Annual and 

seasonal precipitation projections highlighted that rainfall will surplus at SAP, particularly 

over south-western region and precipitation deficiency associate with north and north-western 

zone of the Arabian Peninsula. Similarly the geopotential height show a positive change at 

200hpa and 500hpa in all seasons which indicates more warming and dryness will enhance 

over the Peninsula. 

 


